

ICBL statement on universalization

20th Meeting of States Parties to the Mine Ban Treaty, 21-25 November 2022

Thank you, Mr. President,

This year marks the 25th anniversary of the Mine Ban Treaty. It is a moment to reflect on the successes achieved so far and to come together, as well as, confront serious challenges.

As reported by *Landmine Monitor 2022*, government forces of Myanmar have continued their use of antipersonnel landmines over the past year, while Russia has used them extensively in Ukraine since February. The ICBL urges Ukraine to respond to allegations that its forces have used antipersonnel mines in the current conflict.

We are appalled to see new victims of antipersonnel mines as these weapons cause immense human suffering. We continue to monitor and investigate all information as it becomes available. We call on all states parties and partners to strongly condemn any and all use of antipersonnel mines by anyone, anywhere, under any circumstances.

In the 25 years since its adoption, the Mine Ban Treaty has achieved an impressive success with 164 countries onboard. However, the last countries to accede were the State of Palestine and Sri Lanka in 2017. Five years on, renewed, strategic and targeted efforts are needed by all States Parties and partners to convince countries that have not yet done so to join the treaty without delay.

We welcome the new position announced by the United States in June 2022 that realigns its policy with the key provisions of the Mine Ban Treaty and recommits to eventually accede to it.

The ICBL notes that several States not party to the Mine Ban Treaty have taken steps to embrace key humanitarian disarmament instruments. For instance, Cuba and Lao PDR are States Parties to the Convention on Cluster Munitions, while Cuba, Kazakhstan, Lebanon, Mongolia and Viet Nam have joined the Treaty on the Prohibition of Nuclear Weapons.

It is uplifting to see how the global political support for the international norm against antipersonnel landmines continues to grow. At this year's UNGA First Committee the draft resolution on the implementation of the Mine Ban Convention was adopted with a resounding 170 votes in favour.

We believe that as these states are abiding by the same humanitarian principles as contained within the Mine Ban Treaty, joining the Convention should not be too arduous for them to achieve.

ICBL has engaged in bilateral meetings with government representatives both in Geneva and New York. Many members of our global network continue to promote universalization through the Investing in Action Programme undertaking activities in Azerbaijan, Nepal, India, among other countries. Other network members, including in the US, South Korea and Lebanon, have also carried out important efforts towards universalisation of the Convention.

During First Committee this year, in partnership with the Government of Canada, we organized an event on universalization which was attended by Armenia, Azerbaijan, Lao PDR, Morocco, Singapore and the United States.

Let's continue our collective efforts towards promotion of Treaty universalization to achieve full membership by the Review Conference.

Thank you.

الاجتماع العشرون للدول الأطراف في اتفاقية حظر الألغام المضادة للأفراد مداخلة حول تعميم الاتفاقية

يُصادف هذا العام الذكرى السنوية الخامسة والعشرين لاتفاقية حظر الألغام المضادة للأفراد. إنَّها لحظة للتفكير في النجاحات التي تحققت حتى الآن والاجتماع لمواجهة التحديات الجسيمة.

كما ورد في مرصد الألغام الأرضية 2022 ، واصلت القوات الحكومية في ميانمار استخدامها للألغام الأرضية المضادة للأفراد خلال العام الماضي، بينما استخدمتها روسيا على نطاق واسع في أوكرانيا منذ فبراير. تحتَّ الحملة الدولية لحظر الألغام الأرضية أوكرانيا على الرد على مزاعم استخدام القوات الأوكرانية للألغام المضادة للأفراد في الصراع الحالي.

إنَّ رؤية ضحايا جدد للألغام المضادة للأفراد هو أمر صادم لأنَّ هذه الأسلحة تُسبب مُعاناة إنسانية هائلة. نواصل مُراقبة جميع المعلومات والتحقيق فيها فور توافرها. ندعو جميع الدول الأطراف والشركاء لإدانة أي وكل استخدام للألغام المضادة للأفراد من قِبل أيِّ شخص في أيِّ مكان وتحت أيِّ ظرف من الظروف. حققت اتفاقية حظر الألغام، خلال 25 عامًا منذ اعتمادها، نجاحًا باهرًا بمشاركة 164 دولة انضمت إليها. ومع ذلك، كانت آخر الدول التي انضمت إلى المعاهدة هي دولة فلسطين وسريلانكا في العام 2017. وبعد مرور خمس سنوات، هناك حاجة إلى جهود مُتجددة واستراتيجية وأهداف موجَّهة من قبل جميع الدول الأطراف والشركاء لإقناع الدول التي لم تنضم بعد إلى المعاهدة أن تفعل ذلك دون تأخير.

نُرحب بالموقف الجديد الذي أعلنته الولايات المتحدة في يونيو 2022 والذي يُعيد تنسيق سياستها مع الأحكام الرئيسة لاتفاقية حظر الألغام، وتُعيد الالتزام بالانضمام إليها في نهاية المطاف.

تُشير الحملة الدولية لحظر الألغام الأرضية إلى أن العديد من الدول غير الأطراف في اتفاقية حظر الألغام قد اتَّخذت خطوات لتبني أبرز مبادئ نزع السلاح الإنسانية. على سبيل المثال، كوبا وجمهورية لاو الديمقراطية الشعبية، دولتان طرفان في اتفاقية الذخائر العنقودية، بينما انضمت كوبا وكازاخستان ولبنان ومنغوليا وفيتنام إلى معاهدة حظر الأسلحة النووية.

إنه لمن دواعي الارتياح أن نرى كيف يستمر الدعم السياسي العالمي للمعيار العالمي لمكافحة الألغام الأرضية المضادة للأفراد فهو ينمو بشكل مُستمر. في هذه السنة لاجتماع (UNGA) للجنة الأولى للجمعية العامة للأمم المتحدة لهذا العام تم تبني مشروع القرار الخاص بتنفيذ اتفاقية حظر الألغام بأغلبية 170 صوتاً.

نعتقد بما أنّ هذه الدول تلتزم بنفس المبادئ الإنسانية الواردة في اتفاقية حظر الألغام، فإن الانضمام إلى الاتفاقية يجب ألا يكون شاقاً للغاية بالنسبة لهذه الدول لتحقيق ذلك.

شاركت الحملة الدولية لحظر الألغام الأرضية في اجتماعات ثنائية مع ممثلين حكوميين في كل من جنيف ونيويورك. يواصل العديد من أعضاء شبكتنا العالمية الترويج للعالمية من خلال استثمار خطط العمل التي تُنفذ في أذربيجان ونيبال والهند، من بين بلدان أخرى. كما بذل أعضاء الشبكة الآخرون، بما في ذلك الولايات المتحدة وكوريا الجنوبية ولبنان، جهوداً مهمّة نحو تحقيق عالمية الاتفاقية.

خلال اجتماع اللجنة الأولى هذا العام، بالشراكة مع حكومة كندا، تم تنظيم نشاط تعميم الاتفاقية والذي حضره كل من أرمينيا، أذربيجان، لاو، المغرب، سنغافورة، والولايات المتحدة الأمريكية.

دعونا نواصل جهودنا الجماعية نحو تعزيز تعميم المعاهدة لتحقيق عضوية كاملة للاتفاقية عبر استعراض هذا المؤتمر.

شكراً